
  2012. 09. 30. 

  B 48 

1 

ÉVKÖZI 26. VASÁRNAP                             B év                 1– 4 oldal 
 
Olv.: Szám 11,25-29 – Jak 5,1-6 – Mk 9,38-43.45.47-48 
A bűnrecsábítás 
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL  
 
Szentmise bevezetése 
 
Isten hozta a Testvéreket! Azért jövünk vasárnapról-vasárnapra ide a templomba, mert 
mindannyian teljes gyógyulásra, testi-lelki megújulásra vágyakozunk.  
 

Ma Szentírás vasárnapja van, különösképpen is gondoljunk erre! 
 
Ahogy a bevezetőben énekeltük, az Írás a bölcsességnek és minden jónak forrása! Isten szava, 
ami számukra erő! Minden erőt megkaphat az ember, ha kezébe veszi ezt a könyvet! 
Köszönjük meg Szent Jeromos életét, aki 349 táján hazánktól nem messze született, 
Csáktornyától kb.10-20 km-re, Stridon nevű községben. Ő fordította le a héber Szentírást 
latinra. Neki köszönhetjük, hogy az európai népek kezükbe vehették a Szentírást és 
olvashatták. A mai vasárnapon is ünnepelünk!  
 

Az Úr dicséretét szeretnénk nem csupán ajkunkra venni, 
hanem az életünkben is megvalósítani! 

Szentbeszéd 
 
Kedves Testvérek! 
Jézus mindig szeretettel nevelget bennünket! Ez a mai vasárnap sajátos módon megvilágítja 
ezt az igazságot. Már múlt vasárnap is beszéltünk arról, hogy Jézus útban van Jeruzsálem felé 
és az övéivel, tanítványival akar lenni, hogy tanítsa őket. Útja vége felé tart, elmegy és a 
legfontosabb igazságokat akarja lelkükre kötni. Közben mi is nagyon sok igazságot 
megtanulhatunk majd tőlük és évszázadok során a követőiktől. Vegyük kezünkbe az Írást, 
mert sok mindent megörökített abból, ami épülésünkre, életünk fölépítésére szolgál. 
 
Jézus életének titka  
Jézus szeretettel nevel! Múlt vasárnap azt hallottuk, hogy az apostolok egy nagyon fontos 
üzenetet kaptak Jézustól. A világ sorsáról, az emberiség üdvösségéről van szó! Jézus a 
megváltó, ő tanít és szándékozik az életével is kifejezni, hogy mennyire szeret bennünket! Az 
apostolok gyarló módon arról beszélgettek, hogy melyikük nagyobb a másiknál. Nagyon 
egyszerű választ kaptak Jézustól:  

Aki első akar lenni, 
- szabad, itt a pálya, Jézus nem akarja szárnyainkat levágni, szabad, - 

de aki első akar lenni, az legyen mindenkinek a szolgája! 
 

Ezt múlt vasárnap végigelmélkedtük tanulságképpen is.  
Ez az igazság Jézus életének titkát fejezi ki! 
Jézus életének titka a földbe vetett búzaszem titka!  
A mi emberi életünk értelme is a földbe vetett búzaszem jövője,  
ami gyökeret ereszt, kisarjad, és sok termést hoz!  
Ennek az ára, hogy ő maga elpusztul. 
Az ember odaadja az életét! 
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Jézus feloldja az emberek közötti korlátokat 
Ma egy nagyon sajátos üzenetet kapunk, egy nagy igazságot. Jó, ha megfontoljuk és beépítjük 
a gondolatainkba. Segít bennünket abban, hogyan formáljuk és alakítsuk az életünket. 
Odamennek a tanítványok Jézushoz, és azt mondják:  
 

Van itt egy ember,  
aki Jézusra hivatkozva csodákat tesz,  
de nem tart velünk, nem tartozik közénk.  
Kérünk, tiltsd meg neki!  

 
Ahhoz, hogy a tanítványoknak ezt a kérését igazán megértsük, fontos azt is tudni, miből 
származik ez a kérésük. Ők a zsidóságból jönnek és csatlakoznak Jézushoz. Egyre többen 
vannak, akik szívesen hallgatják Jézust, nemcsak zsidó származásúak, hanem más nemzetek 
fiai is. A zsidó gondolkodás szerint a zsidó közösség bezárt, – ha lehet ezt így mondani, – 
kívülről ebbe a közösségbe nem egyszerű bejutni. Ezért is sajátos, hogy a zsidóság esetében 
nem beszélünk térítésről. A zsidóság a közéjük tartozók tudatának formálásával, életmódjának 
kialakításával foglalkozik. 
 

Ez az ember, akiről szó van,  
aki Jézusra hivatkozva  csodákat tesz, nem volt zsidó. 
A tanítványok nem értik, mi módon lép fel Jézusra hivatkozva.  
Ők, akik a zsidóságból jöttek, korábban a Mindenhatóra hivatkoztak,  
most Jézusra hivatkoznak, ők is alkottak egy kört.  
Ezeket a korlátokat, amiket szabályok alakítanak ki,  
ezeket nem lehetett átlépni!  

 
Jézus életével kapcsolatosan egyik zsidó történész azt hangsúlyozza, 

hogy Jézus az a valaki, aki feloldja ezeket a korlátokat, 
mert Jézus mindenkiért jött! 

Jézus mindenkinek az üdvösségét akarja! 
 

A tanítványok, akik ott vannak Vele, ezt még nem értik.  
Csak később lesz érthető számukra,  
amikor majd a Szentlélek megvilágosítja őket,  
akkor derül ki mindaz az igazság, amit Jézus tanított nekik.  

  
Harcközi helyzetben vagyunk 
A tanítványok kérésére - „Uram, tiltsd meg neki, nem közénk tartozik!” - Jézus nagyon 
egyszerű válaszával egy fontos üzenetet mond:  
 

„Aki nincs ellenünk, velünk van!” 
Nekünk is szól ez az üzenet! 

 
A történelem során Szent Ágoston egyházatya, Szent Ignác a jezsuiták alapítója sokat 
foglalkoznak ezzel a gondolattal. Szent Ágoston két országról beszél, Isten országáról és a 
sátán országáról. Harcról van szó, mert az életünk forog kockán. Nem mindegy, hogy az 
ember az Isten országához tartozik, vagy a sátán országához. 
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Szent Ágoston történelmi művében azt mondja, hogy az Isten országához tartozók azok, akik 
alázatosan fordulnak Istenhez és szeretik őt! A sátán országához tartozók a gőgösök, akik 
szembeszegülnek az Istennel. Mindegyik döntés és az életünket határozza meg!  
Loyolai Szent Ignác két zászlóról elmélkedik, Krisztus zászlójáról, meg Lucifer zászlójáról. 
Nem mindegy, hogy az ember melyik zászló alá áll oda. Szent Ignác harcra is hív.  
Jézus egyszerű válaszát - „Aki nincs ellenünk, velünk van!” - akkor kezdjük megérteni, ha 
arra gondolunk, hogy az emberek legtöbbje ingadozik. Harcközi helyzetben van. Se ide nem 
tartozik igazán, se oda nem tartozik igazán. Nem egyszerű.  

 
Nem egyszerű az Isten mellett dönteni, de a szíve mélyén mindenki érzi, 

hogy nem bölcs dolog a sátánhoz csatlakozni! 
 

Csakhogy ilyen harcközi állapotban vagyunk.  
Jó is van bennünk, meg rossz is van bennünk.  
Ez a nagy tusakodás, ez a nagy harc bennünk folyik.  
Bennünk vannak a nagy ütközések.  
 

 Az ember nagyobb titok az elveknél is 
Gondolkodjuk el ennek a krisztusi kijelentésnek mélységén, mert a kérdést ez dönti el. 
Évezredek bölcsességét fogalmazza meg a következő mondás:  
 

„Sziklaszilárdan az elvekben 
és tapintatosan, megértően a cselekedetekben!” 

 
Jézus kijelentése erre a területre vezet el bennünket.  
Mi emberek ezt a nagy bölcsességet  
a feje tetejére állítjuk, megváltoztatjuk.  
Szilárdan, keményen harcolunk céljaink megvalósításában,  
és könnyen változtatjuk az elveinket.  
Így lehetne mondani: köpönyeget forgatunk.  

 
Jézus szeretettel tanít és nevel bennünket!  
Jézus nekünk szól, akiknek mindig bajunk van az elvekkel és az elvek megvalósításával. 
Nagyon-nagy igazság, - ha kimerjük mondani – hogy a konkrét ember, mindegyikünk, 
akármelyikünk mindig több mint azok az elvek, amiket mi hiszünk. Ezen érdemes 
elgondolkodni, mert általában az elveket hangsúlyozzuk, és az elvek fényében megvizsgáljuk 
elsősorban a kicsinyeket, magunkat nem.  
 

Az ember titok. A konkrét ember sokkal nagyobb titok,  
mint ahogy ezt az elvek megjelenítik.  
Ez független attól, hogy mi képesek vagyunk-e minden helyzetben,  
minden körülmények között következetesek lenni.  

 
Jézus gyakorlata, Jézus magatartása erről győz meg bennünket. 

Ő sziklaszilárd az elvek megfogalmazásában, 
ugyanakkor végtelenül irgalmas az emberrel szemben, 

aki nem tudja ezeket az elveket tökéletesen megvalósítani! 
 
Gondoljunk arra az asszonyra, aki ott van a tömegben és keresi Jézust. Kapcsolatba akar Vele 
kerülni, mert ettől várja a gyógyulását. Jézus ezt az asszonyt végtelen odafigyeléssel magához 
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engedi. Ugyanakkor micsoda kegyetlenül beszél arról, amit hallottunk, férgek, tűz. Mi minden 
emészt. Kiket? 
 

Csak akkor értjük meg Jézusnak ezt a kijelentését: 
„Aki nincs ellenünk, velünk van!” 

ha azzal többet foglalkozunk, 
hogy az ember a módokban, a megnyilatkozásaiban, 

a cselekedetekben merjen  végtelenül tapintatos, jóindulatú lenni, 
miközben az elvei sziklaszilárdak! 

 
Az ember nagyobb titok az elveknél is! 

 Az elvek fontosak, az elvek eligazítanak! 
Az ember konkrét valóság! 

 
Jézus igen, Egyház nem  
A történetben arról van szó, hogy ez a pogány, aki nem a zsidósághoz tartozik, Jézusra 
hivatkozva csodát tesz, és Jézus elfogadja. Miért ne tehetne az is jót, ebben az esetben csodát, 
aki Jézus konkrét közösségéhez nem tartozik, de Jézusra hivatkozik, ezért lélekben Jézushoz 
tartozik?  
A történelem során igazságra, szeretetre, elvekre hivatkozva mennyi szörnyűséget követett el 
az emberiség, a kereszténységhez tartozó emberek is. Hányszor hangoztatják ma is: Jézus 
igen, Egyház nem. Jézus igen, akit megismertünk az Írásból, de Egyház nem. Ez mit jelent? 
Jézus igen, de önök, testvérek nem. Önökben csalódtak az emberek. Bennünk csalódtak az 
emberek, Jézusban nem. Jézus igen, de akik az Egyházat alkotják, azok nagyon gyarlók és 
esendők abban, hogy megjelenítsék Jézust, pedig az Egyház Krisztus titokzatos teste.  
 

Az Egyház Krisztus titokzatos testeként van jelen ebben a világban! 
 
Jézus mondta: kovász vagytok, fény vagytok! Miért nem mondanak igen erre az emberek? 
Miért nem? Jézus igen, egyértelmű. Amikor esetleg nagyhangúan mi is mondjuk ezt a 
kijelentést: Egyház nem, akkor gondoljunk arra, rólunk van szó, akik Krisztus közösségéhez 
tartozunk. 
 
Az evangélium utal a kicsinyekre, a gyerekekre is 
Kedves felnőtt testvérek, olyan kritikusok általában a felnőtt fiatalokkal. Ilyenek meg olyanok 
a fiatalok. Először is elfelejtik, hogy fiatal korukban milyenek voltak. Ne felejtsék el olyan 
könnyedén. Kérdezem, kik működtetik a szórakozóhelyeket? Fiatalok? Gondolkodjunk el a 
felelősségünkön. Kérdezem, kik működtetik az oktatási intézményeket? Gyerekek? Nem, 
felnőttek. Ezek a gyerekek tőlünk tanulják az életet. Tréfásan, a gyerekeket csak elrontani 
lehet. Vigyázzunk rájuk egy kicsit jobban.  Nagyon jó lenne, ha ebben sokkal tudatosabbak 
lennénk. Itt igaz lehet, hogy szilárdan, keményen, erősen az elveket. Az elveket aztán úgyis 
lerontják a tanítók, a tanárok, az iskolák, az intézmények, de azért nem mindegy, hogy milyen 
könyveket adunk a gyerekek kezébe. Meg ne botránkoztassuk őket.  
 

Jézus szeretettel tanít és nevel, mert az élet a legnagyobb kincs! 
Hogyan formálódik az élet, milyen emberekké leszünk, 

ez határozza meg egyéni életünket, 
 kapcsolatainkat, társadalmunkat, az egész világot! 

 
+  A M E N  + 


